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Všechny dárky
jako na dlani

Více informací na:www.alza.cz/vanoce

S přehlednou aplikací máte
celé Vánoce pod palcem

• Zrychlený výdej dárků na pobočkách

• Rychlý a spolehlivý nákup

• Bezpečné a rychlé platby
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Snídaňová nabídka je dostupná denně do 10:30 hod.
ve vybraných restauracíchKFC.

SNÍDANĚ SE VRACÍ!
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Volný prodej 6 Kč
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„NA ŠEDESÁTIČLENNÝ
SBOR SE TĚŠÍM NEJVÍC“
PÍSNIČKÁŘ XINDL X CHYSTÁ VELKÝ KONCERT K NOVÉ DESCE STRANA 8

Svátek: Šarlota, Zoe

Vizovice.
Vánoce tu
už začaly
Různé barvy, dekory, tvary
i velikosti skleněných ruč-
ně vyráběných vánočních
ozdob jsou k vidění v Gale-
rii Mariette v podzámčí ve
Vizovicích na Zlínsku. Gale-
rie už dvacátým rokem
představuje různě zdobe-
né vánoční stromy, s ozdo-
bami s tradičními dekory
i moderní trendy. „Letošní
ročník je vzpomínkový.
Prošli jsme archivy a před-
stavujeme dekory, které
s námi za 20 let prošly,
procházejí nebo jsme jimi
začínali,“ říká autorka vý-
stavy Iva Mynářová. ČTK

Lidem chyběl kontakt,
vrátili se do hospod
Čepované pivo. Covidový boom lahvového piva je minulostí, Češi opět začali chodit „na jedno“. Nové
trendy. Vládly ležáky, propadly se silné speciály a nealko. Pivovarníci. Bojí se dalších omezení STRANA 2

inzerce



www.metro.cz DOMOV středa 27. října 2021 02

Čepovaného piva
se prodalo více,
české tradiční
požitkářství covid
nezastavil. Přesto-
že na čas ovlivnil
běžný život.

Pivu, které hospodský nače-
puje, se podle posledních
zpráv Českého svazu pivova-
rů a sladoven dařilo. Jeho vý-
roba vzrostla o dvě procenta.
Množství uvařeného piva bě-
hem letošního září zároveň
ale ovlivnilo také propad lah-
vového piva. To naopak slavi-
lo úspěchy především v loň-
ském roce.
„Výsledky čepovaného

piva nám dělají radost. Těší
nás, že se hosté do hospod po-
stupně vracejí. Posezení s ka-
marády je pro Čechy důležité
i za současných podmínek.
Vloni bylo znát, že opakova-
né restrikce ovlivňují ná-
vštěvnost restaurací, a lidé
i proto více kupovali pivo
v lahvích,“ uvedla výkonná
ředitelka Českého svazu pivo-
varů a sladoven Martina
Ferencová. Podle svazu se
meziročně vyrobilo více piva
v plechovkách. U piva v PET
lahvích pokračoval naopak

déle sledovaný pokles po-
ptávky.
Výroba ležáků, které v Čes-

ku patří k nejžádanějším pi-
vům, byla v letošním září vyš-
ší o 3,1 procenta. Opět se po-
tvrdil trend rostoucího zá-
jmu o „plná piva“, tedy svrch-
ně kvašená piva se stupňovi-
tostí 11–12. Jejich výroba me-
ziročně vzrostla o 10,7 %.
Pokles byl ale i v tomtomě-

síci charakteristický pro „sil-
ná piva“, která tentokrát osla-
bila o 28,2 procenta. Ještě
méně se pak vyrobilo nealko-
holických piv, jejichž popula-
rita významně roste s dob-

rým počasím. „Další vývoj na
pivním trhu sledujeme s oba-
vami. Každé nové omezení
ovlivňuje tisíce majitelů hos-
pod a restaurací. I přestože je
komunikace s ministerstvem
zdravotnictví nyní spíše obtíž-
ná, náš svaz a pivovary zde
vždy byly proto, aby svým
obchodním partnerům po-
máhaly,“ komentuje šéfka
svazu Ferencová rozhodnutí
regulátora, podle něhož má
personál těchto provozoven
od začátku listopadu kon-
trolovat na vlastní náklady
doklady o bezinfekčnosti
hostů. MET

Lidé, kteří během sportov-
ních utkání použijí pyrotech-
niku, by nově mohli být po-
trestáni pokutou. Dokument
po schválení Senátem teď
míří k podpisu prezidenta.
Aby měly správní úřady mož-
nost kontroly recidivy, navrh-
lo ministerstvo vnitra nový
typ přestupku zapisovat do
rejstříku trestů.
V praxi bude prokazování

přestupku podle návrhu ob-
dobné jako u trestné činnosti
spjaté s projevy diváckého ná-
silí, které se nemusí přímo vá-
zat na místo sportovní akce,
ale na souvislost s návštěvou
sportovní akce. Postižitelní
by měli být podle autorů

předlohy i ti, kteří se cíleně
vyhýbají hromadným přesu-
nům na fotbalové stadiony,
aby je nemohla sledovat poli-
cie. ČTK

Český svaz pivovarů a sladoven
s obavami sleduje požadavaky
ministerstva zdravotnictví.

● Úřad navrhuje, aby od listopa-
du personál hospod kontrolo-
val bezinfekčnost svých hostů.
To může být problém a provo-
zovatelé hospod odmítají pře-
bírat zodpovědnost. Tvrdí, že
své hosty, kteří odmítnou
prokázání, vyhazovat nebu-
dou. Nemají ani zákonné
možnosti pro takové jednání.

● Svaz sdružuje pivovary,
sladovny a další instituce,
které se přímo či nepřímo

podílejí na výrobě piva v Čes-
ké republice. Mezi členy jsou
rovněž chmelaři, výrobci pivní-
ho skla, etiket, technologic-
kých a technických zařízení
pro pivovarský sektor, vzdělá-
vací instituce a další subjekty.

● Svaz navazuje na tradici,
která sahá až do druhé polovi-
ny 19. století. Hlavním cílem
svazu pivovarů a sladoven
je prosazování a obhajování
práv a společných zájmů
členů. Je rovněž členem
evropského pivovarnického
sdružení The Brewers of
Europe.

Umí odpad
z kanálu
zase vyčistit
Plzeň má nový fekální vůz,
který umí odsáté odpadní
vody po mechanickém
vyčištění opětovně použí-
vat k proplachu a jeho pě-
tistupňový systém recykla-
ce je možné přirovnat
k mechanické části čistírny
odpadních vod. za vůz
Vodárny Plzeň zaplatily
11 milionů korun. ČTK

Zkažené maso

50
Veterináři na Prachaticku
odhalili, že ve výrobně keba-
bů bylo 1300 kilogramů masa
neznámého původu nebo pro-
šlého. Další mražené maso
bylo na dvoře. Dva mrazíren-
ské sklady veterináři zavřeli,
firma neměla na jejich pro-
voz povolení. Ve správním
řízení jí hrozí pokuta až 50
milionů korun. ČTK

Roboti v Dextrum
Fulfillmentu
Společnost Dextrum Ful-
fillment otevřela v Pasko-
vě na Frýdecko-Místecku
robotizovaný sklad pro
takzvaný fulfillment,
tedy skladování a expedi-
ci zboží, které se prodává
hlavně prostřednictvím
e-shopů. Jde o první ta-
kové distribuční centrum
v Česku. Pracovat tam
bude zatím deset lidí. Stro-
je zastanou práci desítek
zaměstnanců.

Česko chce více
spolupracovat
s Tchaj-wanem
Česko a Tchaj-wan chtějí
pokračovat ve spolupráci
ve vědě, zdravotnictví,
kybernetické bezpečnosti
a dalších oblastech. Pova-
žují to za důležité zejmé-
na v současné epidemii
koronaviru i v době po ní.
Na schůzce se na tom
shodli senátor Jiří Drahoš
a tchajwanský ministr
pro vědu a technologie
Wu Cung-cong. ČTK

MAFRA

Hospody mají obavy kvůli kontrolám svých hostů

Pokuta

100
Pokuta až do 100 tisíc korun
hrozí těm, kteří na stadionu
i mimo něj v rámci sportovní
akce použijí pyrotechniku.
Hrozit jim bude rovněž zákaz
vstupu na stadiony. Změny
přináší přestupková novela,
kterou schválil Senát.

Podvodníci

1500
Na internetu se objevily pod-
vodné stránky vydávající se
za Českou poštu. Uživatele
lákají na možnost vysoké
výhry a ke stažení aplikace,
která je připraví o 1500 ko-
run týdně. Uvedla to antiviro-
vá firma Avast, která jen od
neděle zablokovala přístup
na podvodné weby 6000
uživatelům. ČTK

Zážitky za stamiliony

750
Tolik milionů od června do
září utržil český zážitkový por-
tál Slevomat. Je to nejlepší
výsledek za 11 let fungování
firmy. K rekordnímu výsledku
nejvíce přispěly prodeje tu-
zemských dovolených a zážit-
ků. Podobný úspěch firma
čeká také o Vánocích. ČTK

Reklama v médiích

12,9
O inzerci v médiích je velký zá-
jem. Tisk zaznamenal mezi
médii největší nárůst inzert-
ních příjmů. Oproti loňsku si
polepšil o 9 procent na 12,9
miliardy korun. Největšími
hráči jsou televize. Za 9 měsí-
ců tohoto roku inzerenti utra-
tili 43,2 miliardy korun. ČTK

KrátceČeši se ve velkém
vrátili do hospod

Pyrotechnika. Na
stadionu s trestem

ČTK
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„Nepřítelem není
ministerstvo, ale
koronavir. Buďme
rozumní, nechejme
se očkovat,“ řekla
přednostka plicní
kliniky Thomayero-
vy nemocnice.

Epidemie covidu-19 se podle
ministra zdravotnictví Ada-
ma Vojtěcha stala epidemií
neočkovaných. Podle dat o ší-
ření nákazy za říjen tvoří
74 procent pozitivně testova-
ných a 63 procent hospitalizo-
vaných. Pokud by se proočko-
vanost zvýšila, bylo by mož-
né zrušit „třeba zítra“ všech-
na protiepidemická opatření,
řekl ministr. Ředitel Ústavu
zdravotnických informací
a statistiky Ladislav Dušek
očekává, že se situace ještě
více zhorší. Do konce roku
čeká kolem 2000 hospitalizo-
vaných s covidem-19. „Pokud
bychombyli stoprocentně na-

očkovaní, tak bychom viděli
maximálně třetinová čísla,“
uvedl. Tím, že mutuje, je vi-
rus podle pneumoložky a ná-
městkyně ministra zdravot-
nictví Martiny Koziar Vašáko-
vé „čím dál chytřejší“. V pří-
padě nakažlivější mutace del-
ta, která nyní v Česku převa-
žuje, má 40 procent nakaže-
ných nemoc s příznaky.
„Pokud je kvůli těžkému

průběhu covidu-19 člověk
hospitalizován na jednotce
intenzivní péče, má jen asi
poloviční šanci, že přežije,“
řekla Vašáková, která je záro-
veň přednostkou plicní klini-
ky Thomayerovy nemocnice.
Připomněla, že stoprocentně
účinné látky proti covidu ne-
existují. A také vyzvala Če-
chy, aby se šli očkovat. Proto-
že ti, co očkování nemají,
ohrožují nejen ostatní, ale
také celé zdravotnictví. Ke
stížnostemna Vojtěchovomi-
nisterstvo uvedla, že tento
úřad není nepřítelem, ale je
to koronavir, což by si Češi,
kteří k problému šíření covi-
du přistupují nezodpovědně,
měli uvědomit. ČTK a MAP

Epidemie
odpůrců

Zdravotníci
postaví kurník
Zdravotničtí záchranáři
Miroslav Ouzký a Matěj
Břeský plánují vyrazit do
Tanzanie, aby tam pomoh-
li v domově pro nemocné
děti. Postaví jim tam kur-
ník pro slepice a vylepší
zařízení kuchyně. iDNES.cz

Nenakoupíte
Lidé zítra ve státní svátek
ke vzniku Českosloven-
ska ve velkých obchodech
nenakoupí. Zákon o pro-
dejní době nedovoluje v
tento den provoz prodej-
nám nad 200 metrů čtve-
rečních. Zavřené tak bu-
dou například hypermar-
kety a supermarkety. ČTK

Sklárna opraví brusírnu
V harrachovské sklárně na Jablonecku obnovují historic-
kou brusírnu skla, která je národní kulturní památkou.
Budova brusírny z kamene a cihel byla postavena v roce
1895 a dochovala se v ní původní technologie s brusičský-
mi stánky s pohonem transmisemi od vodní turbíny. Do-
dnes je funkční a místní skláři na ní stejně jako před lety
brousí skleněné díly lustrů a leští sklenice. Na snímku vle-
vo je majitel sklárny František Novosad. 3x ČTK

Brno má
„nové“ ulice
V Brně skončila rekonstruk-
ce ulic Solniční, Opletalova
a části České, které se na-
cházejí v historickém jádru
města. Práce trvaly dva
roky a stály 110 milionů
korun. Úpravy se dotkly
vodovodu, kanalizace,
plynovodu, horkovodu,
kabelů a povrchů ulic. Pri-
mátorka Brna Markéta
Vaňková uvedla, že se se-
šlo více investorů. „Rekon-
strukcí prošlo 394 metrů
vodovodu z let 1925 až
1926 a 365 metrů kanaliza-
ce z let 1890 a 1899,“ uvedl
generální ředitel Brněn-
ských vodáren a kanalizací
Jakub Kožnárek. Podle něj
se kanalizace v Solniční uli-
ci nachází v hloubce osmi
metrů v blízkosti historic-
kých hradeb. ČTK

Zvedá se také zájem o očková-
ní u mladých lidí.

● Nejvíce ohrožená skupina
nad 60 let se ale očkovat
z nejrůznějších důvodů ne-
chce. Řekl to v Rádiu Impuls

šéf Sdružení praktických léka-
řů Petr Šonka.

● Odborníci stále častěji upozor-
ňují, že se odpůrci očkování
nechávají ovlivnit dezinfor-
mačními zprávami.

Podléhají dezinformacím

Covid v odpadní vodě

Studie Zdravotního ústavu
Ostrava provedená v září
mezi očkovanými seniory ve
vybraných domovech v Mo-
ravskoslezském kraji potvrdi-
la u většiny těchto lidí neutra-
lizační protilátky proti koro-
naviru. Senioři, kteří navíc co-
vid-19 v minulosti prodělali,
vykazovali ještě silnější imu-
nitní odpověď.

● Vzorky krve byly odebrány
165 lidem s průměrným vě-
kem 82 let ze tří zařízení pro
seniory v kraji. Všichni klien-
ti zapojení do studie v těch-
to zařízeních pobývali mini-
málně od začátku letošního
roku a v prvním čtvrtletí byli
očkováni dvěma dávkami
vakcíny Moderna. Více než
třetina z těchto klientů při-
tom podle zdravotní doku-
mentace koronavirus na pře-
lomu roku prodělala.

● V Moravskoslezském kraji je
aktuálně nejhorší situace
z celé země.

● Hygienici společně s policis-
ty chystají v příštím týdnu
rozsáhlé kontroly dodržová-
ní opatření proti šíření
covidu-19. V každém okrese
bude v terénu jedna až dvě
kontrolní skupiny.

● Brno, Ostrava a Plzeň budou
stejně jako Praha provádět
rozbor vzorků odpadních
vod, který poslouží k mapo-
vání epidemie covidu. Moni-
toring splašků umožňuje zís-
kat poměrně přesné infor-
mace o výskytu viru v dané
lokalitě, a to s několikaden-
ním náskokem před klinický-
mi příznaky onemocnění.

Krátce
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„Mám to pod kon-
trolou.“ Věta, kte-
rou slýcháváme od
lidí, kteří to pod
kontrolou nemají.
Týká se to závislá-
ků všech kategorií.

Táňa abstinuje třináct let.
Konzumace alkoholu ji při-
vedla téměř na práh smrti.
V nejtěžší chvíli života ji rodi-
če dovedli až k vratům Apoli-
náře, ikonickéhomísta nejen
českých alkoholiků, ale i dal-
ších závislých.
Vymanit se ze závislosti ne-

bylo pro Táňu, se kterou jsme
hovořili během setkání
u Apolináře, snadné. V počát-
cích, kdy se od pití pokoušela
osvobodit vlastním úsilím, se
jí nedařilo. Až lékaři ji naved-
li správným směrem. Teď je,
jak doufá, její abstinování tr-
valé.

Ženymívají tajemství, ale
také dobré skrýše
Téma ženského alkoholis-

mu česká společnost dlouho
přehlížela. Ženy pily leckdy
stejnou ligu jako mužští šam-
pioni, ale nechlubily se tím.
Svou alkoholovou vášeň větši-
nou dovedně skrývají, takže
na včasnou léčbu někdy bývá
pozdě. „Moje první žena byla
vždy společenská, v dobrém
rozmaru, i kvůli tomu jsem si
s ní začal,“ vzpomíná Michal.
Příběh jeho první manželky
neskončil dobře. Pár měsíců
po svatbě začal doma nachá-
zet tu láhev rumu, tu placati-
ci vodky. Pití bylo třeba ve spí-
ži za bramborami, v prádelní-
ku, v koupelně mezi pracími
prášky a saponáty na nádobí.
Manželství skončilo rozvo-
dem, Michalovy snahy dostat
ženu do léčebny se nesetkaly
s kladnou odezvou. Jeho ex
nakonec spáchala sebevraž-
du.

Typy alkoholiček se mění,
vyrovnávají se mužům
To, že se ženy stále zdatně-

ji vyrovnají mužům nejen
v profesích, ale i v pití, „zavi-
nila“ právě rovnoprávnost.
Když rovnost, tak ve všem. Zá-
vislosti kopírují vývoj společ-
nosti. Platí také to, že žena se
skleničkou už není faux pas,
ale normalita.

Zatímco před čtyřiceti lety
byla typickou pacientkou
adiktologů žena mezi třicít-
kou až čtyřicítkou a s dětmi,
momentálně je to spíše čtyři-
cátnice až padesátnice, s již
dospělými dětmi a single, pří-
padně s partnerem, též výraz-
ným konzumentem.
Změnila se ale i léčba alko-

holiček u samotného Apoliná-
ře. „Ženské oddělení disponu-
je v současnosti čtyřiadvaceti
lůžky a řádná léčba trvá čtyři
měsíce,“ vysvětluje Olga Peci-
novská, vedoucí lékařka žen-
ského lůžkového oddělení
Kliniky adiktologie. Změnil
se zároveň hierarchický pří-
stup. „Dříve jsme pacientky
oslovovali příjmením a titu-
lem, dnes je to osobnější a po-
užíváme jen křestní jméno,“
říká Pecinovská.

Z plesu odcházejí v deset,
vadí jim opilci na parketu
Abstinující alkoholička

Táňa, jejímž příběhem jsme
začali, se čas od času se svými
zkušenostmi svěří, aby i ostat-
ním dokázala, že s démonem
lze úspěšně bojovat. Už se ne-
stydí vystupovat před větším
publikem. „Dřív jsem simuse-
la i před pracovním pohovo-
rem dát pár hltů, tuhle léčbu
trémy jsem brala jako zcela
samozřejmou,“ říká mladá
žena. Když jí někdo během
povídání řekne, že ona nebo
on „to má pod kontrolou“,
jen se útrpně usměje. To si
kdysi říkala také.
Uvědomuje si ale, že nebez-

pečí na ženy s jejím osudem

číhá všude. „Dělámpro zahra-
niční společnost, tam je zvy-
kem, že na výjezdových škole-
ních se nikdy nepije. Zatímco
u českých firem je konzuma-
ce alkoholumálem povinnos-
tí,“ konstatuje bývalá pacient-
ka odvykací léčby Táňa.
Smanželem přesto do společ-
nosti vyrážejí rádi. „Z plesů
ale odcházíme už v deset. To
je doba, kdy parket definitiv-
ně okupují opilejší taneční-
ci,“ uzavírá Táňa zkušenosti.

Méně krve, více promile
Tento a podobné osudy zna-

jí v protialkoholní léčbě žen
všichni adiktologové. „Je
dobře, že už před padesáti
lety si začala společnost ten-
hle problémuvědomovat a lé-
kaři se na nej zaměřili,“ kon-
statuje Michal Miovský, před-
nosta Kliniky adiktologie
VFN a 1. lékařské fakulty (LF)
Univerzity Karlovy Praha
a proděkan 1. LF UK pro
nelékařské studijní progra-
my a celoživotní vzdělávání.
Právě před půlstoletím totiž
rozdělil Apolinář, jak se mu
vždy říkalo, léčení na pán-
skou a dámskou část.
„Je třeba brát nejrůznější

specifika obou pohlaví, už tře-
ba jen proto, že žena má jiné
fyzické předpoklady, napří-
klad má menší množství
krve, proto se v ní alkohol
ředí jinak než u mužů, kteří
mají krve víc,“ připomíná jed-
nu z maličkostí Miovský.
Také proto rostou promile
v krvi u žen při popíjení rych-
leji než u pánů. PAVEL HRABICA

Cvičení po dlouhé době
Havarijní cvičení v ústecké Spolchemii prověřilo součin-
nost vnitropodnikové hasičské jednotky s ústeckými kraj-
skými hasiči a hasiči Správy železnic při úniku nebezpeč-
né látky. Cvičení se uskutečnilo včera po dlouhé době,
loni se kvůli covidu nekonalo. Firma se nechala slyšel,
že tato cvičení chce obnovit. 2x ČTK

Citát

Zatímco muži „občas
slaví“, „občas jim to
také nevyjde“ a podob-
né historky rádi vyprá-
vějí, u žen jsou tyhle
stavy vnímané jako se-
lhání „matky rodu“.
A ta přece nepije!
MICHAELA DUFFKOVÁ
ABSTINUJÍCÍ ALKOHOLIČKA

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

České rekordy

1/6
Šestina české populace
konzumuje alkohol rizikově.

100
Sto tisíc z nás si dá denně
pět a více skleniček alkoholu.

13,5
V Česku vypije 13,5 procenta
dospělých žen více alkoholu
denně, než je odborníky uzná-
vaná „bezpečná“ dávka.

Pavla Horáková
SRDCE EVROPY

ROMÁN I SRDEČNÍ
ZÁLEŽITOST

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Emancipace se
odráží i v tom,
že ženy víc pijou



Jedním z největších strašáků dneška jsou potíže s nedostatkem inzulinu
v těle, což obvykle bývá zapříčiněno obezitou, nezdravým životním sty-
lem, nedostatkem pohybu a dědičností. Hledáte-li způsob, jak vyrovnat
kolísající hladinu cukru v krvi, vsaďte na účinný přípravek.
Vyzkoušejte DIAMizin® Gurmar – zabiják cukru, ověřený doplněk stravy, který stabilizuje
a udržuje hladinu cukru v krvi a omezuje chuť na sladké. Přípravek obsahuje extrakt z rost-
liny Gymnema sylvestre. Její účinné látky, kyseliny gymnemové, přispívají k optimální hladi-
ně glukózy v krvi a snižují chuť na sladkosti. Napomáhají tak redukci nadváhy.

DIAMizin Gurmar ZABIJÁK CUKRU!

Trpíte atopickým ekzémem?
Pak je neustálé promazávání
suché a svědivé pokožky zřej-
mě vaším denním chlebem.
Hydratace ekzematické po-
kožce uleví, neřeší však příči-
nu problému. Tou je nedosta-
tečná funkce kožní bariéry.
Místo nekonečného mazání a mír-
nění atopických projevů podpořte
u pokožky funkci kožního pláště zod-
povědného za její přirozenou obrany-
schopnost. Pomohou přírodní látky.
Atopos ošetřující krém díky složení
s konopným olejem, rašelinou a pan-
thenolem nejen dlouhodobě hydra-
tuje a zvláčňuje suchou a svědivou
pokožku atopiků i lupénkářů, ale pře-
devším obnovuje její funkci kožního
pláště. Tím je redukována skutečná
příčina kožních problémů.

Řešte ekzém v zárodku,
předejdete obtížím.

Ekzém?
Řešte příčinu,
nejen následky!

Bolest pohybového aparátu chce-
me obvykle vyřešit co nejrychleji
a vrátit se k běžnému životu. Díky
revolučním krystalovým náplastem
lze bolestivé pocity omezit bez che-
mických látek pronikajících do or-
ganizmu.

Zdravotnický prostředek AU-MEDIC blokátor bolesti přerušuje vedení
bolestivého signálu nervovým systémem do mozku díky mikro krystalům
křemíku aplikovaných na malých náplastech, tzv. crystal tapech. Revoluční
finsko-švédský vynález funguje na bázi piezoelektrického jevu a neuvolňuje
tak do organizmu žádné chemické látky. Každý tape zajišťuje úlevu od bolesti
až po dobu 1 týdne.

AU? AU-MEDIC!
DLOUHODOBÁ
ÚLEVA OD BOLESTI

Návšteva lékárny se vyplatí!

^

Žádejte originál.

Pro život v pohodě
Už žádné trápení, starosti ani
vnitřní neklid! Nastal čas pře-
moci psychickou nepohodu
i občasné poruchy nálady, na-
ladit se do pozitivna a opět
se naplno radovat ze života!
Poznejte recept, jak povznést
svou náladu do plusu s jedi-
nečným přípravkem.

Objevte přímou a bezpečnou cestu k plnohodnotnému
životu. Vyzkoušejte tradicí ověřený, originální přípravek
L-Tryptofan Therapill. Tento unikátní doplněk stravy
obsahuje čistý a kvalitní L-tryptofan, jenž je přirozeným
zdrojem hormonu štěstí (serotoninu). Složení je doplněno

o vitamin B6, který přispívá ke snížení míry únavy a vy-
čerpání. L-Tryptofan Therapill vám proto pomůže navrátit
duševní klid a ztracenou pohodu. Při jeho užívání se zá-
roveň nebudete muset obávat nežádoucích účinků, jako je
omezení bdělosti či návykovost.

AU-MEDIC
blokátor
bolesti dopo-
ručuje 92 %
spotřebitelů.

Více informací na www.aumedic.cz

inzerce
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Z berlínské prolé-
začky Triitopia se
sevře žaludek
každému úzkostli-
vějšímu rodiči.

Děti od šesti let výš se v parku
Triitopia na severu německé
metropole mohou proplétat
mezi čtyřmi na sobě nasklá-
danými ocelovými koulemi
a šplhat po visutých provazo-
vých žebřících, dokud se ne-
dostanou na plošinu ve výšce
asi deseti metrů nad lesní pů-
dou. Zprávu o atrakci přinesl
britský list The Guardian.

Když risk znamená zisk
Výstup na Triitopii vypadá

riskantně – a právě o to jde.
Tato šplhací věž postavená
v roce 2018 v berlínském Par-
ku Ludwiga Lessera je symbo-
lem trendu, který v Německu
sílí v posledních pěti letech.

Stále více pedagogů, výrob-
ců a urbanistů tvrdí, že dět-
ská hřiště musí přestat usilo-
vat o absolutní bezpečnost

a místo toho vytvářet nároč-
né mikrosvěty, jež děti učí
zvládat obtížné situace – byť
za cenu občasné zlomeniny.

Pojišťovny přikyvují
„Dětská hřiště jsou ostrův-

ky volného pohybu v nebez-
pečném motorizovaném pro-
středí,“ říká profesor Rolf
Schwarz z Pedagogické uni-
verzity v Karlsruhe, který pů-
sobí jako poradce městských
rad a projektantů dětských
hřišť. „Pokud chceme, aby

byly děti připravené na rizi-
ko,musíme jim umožnit, aby
s ním přišly do styku,“ dodá-
vá. S tím souhlasí i pojišťov-
ny. Například nedávná studie
zjistila, že u dětí, které si v ra-
ném věku zlepšily své pohy-
bové dovednosti na dětských
hřištích, je ve vyšším věku vý-
znamně menší pravděpodob-
nost úrazu.

Svatá trojice hřišť mizí
Jak by hřiště budoucnosti

mohla vypadat, naznačuje ob-

chodní veletrh volnočaso-
vých a sportovních zařízení,
který se koná tento týden
v Kolíně nad Rýnem. Výrobce
lezecké věže Triitopia, společ-
nost Berliner Seilfabrik, tu
představí svou novou sedmi-
metrovou „DNA Tower“ a de-
setimetrovou „Tower4“ s ko-
vovou skluzavkou, po nížmo-
hou úspěšní lezci sjet dolů.

„Naše konstrukce v posled-
ních letech výrazně narostly
do výšky,“ říká spoluředitel
David Köhler, jehož firma vy-
rábí lanové konstrukce dět-
ských hřišť již od 70. letminu-
lého století. „Děti se zpočát-
ku mohou cítit nejistě, když
poprvé lezou po našich sí-
tích, ale ve skutečnosti právě
díky tomu jsou naše kon-
strukce ještě bezpečnější. Pro-
tože když se cítíte nejistě,
jste také mimořádně opatr-
ní,“ říká.
„Svatá trojice dětských

hřišť – klasická houpačka, va-
hadlová houpačka a skluzav-
ka – je na ústupu,“ uzavírá
Steffen Strasser ze společnos-
ti Playparc, jednoho z asi
60 německých výrobců dět-
ských hřišť. HAL a ČTK

Zlomeniny mají smysl

Progresivní dětský park Triitopia BERLINER SEILFABRIK

Návrat
Kolekce zlatých předmě-
tů z krymských muzeí,
která byla v době obsaze-
ní ukrajinského polo-
ostrova Ruskem v roce
2014 na výstavě v Nizo-
zemsku, se má vrátit
Ukrajině. Rozhodl o tom
nizozemský soud. Ruské-
mu odvolání navzdory. AP

Pochybný asistent
Asistent režiséra, který po-
dal herci Alecu Baldwino-
vi smrticí zbraň, byl při
natáčení předchozího fil-
mu propuštěn za podob-
ný incident se střelnou
zbraní.

Bezos plánuje
Komerční vesmírnou sta-
nici se chystá do konce de-
setiletí vypustit soukromá

americká kosmická spo-
lečnost Blue Origin, kte-
rou vlastní zakladatel in-
ternetového prodejce
Amazon Jeff Bezos.

Severní sousedé
Téměř 41 procent Poláků
se domnívá, že Polsko by
mělo co nejdříve urovnat
své spory s Evropskou
unií a přijmout požadav-
ky, které na zemi kladou
unijní orgány. ČTK

Bulharsko čelí čtvrté vlně co-
vidové nákazy, proočkova-
nost 24 procent obyvatel je
přitom v této sedmimiliono-
vé balkánské zemi nejnižší
z celé Evropské unie.
Na covidových odděleních

je nyní v Bulharsku hospitali-
zováno více než 7100 lidí,
z nichž 608 je na jednotkách
intenzivní péče. Více než
90 procent z těchto pacientů
podle oficiálních údajů neby-
lo proti covidu-19 očkováno.
Od začátku pandemie v bal-

kánské zemi se zhruba sedmi
miliony obyvatel covidu-19
podlehlo 23 316 lidí.
Vstup do většiny veřejných

vnitřních prostor je nyní

v zemi podmíněn prokázá-
ním bezinfekčnosti. Nová
omezení vyvolala protesty
a některé politické strany pře-
chodnou vládu obvinily z ne-
zvládnutí pandemie.
Zemi 14. listopadu čekají

parlamentní volby. Do restau-
rací, kin a posiloven odminu-
lého čtvrtka mohou v Bulhar-
sku jen lidé, kteří byli očková-
ni proti covidu-19, nemoc
prodělali nebo mají negativ-
ní test. Zájem o očkování
v zemi od té doby vzrostl.
Bulharské zdravotnictví

nicméně varovalo, že se opat-
ření mohou zpřísnit, pokud
se nepodaří aktuální vlnu ná-
kazy zpomalit. ČTK

Město Valašské Meziříčí
vyhlašuje veřejnou zakázku:

Nemocnice Valašské
Meziříčí – pacht
závodu (koncese)

Žádost o účast podávejte do
pátku 5. listopadu 2021 do 10:00
prostřednictvím nástroje E-ZAK
valasskemezirici.ezak.cz

Stručný popis předmětu veřejné zakázky:

Předmětem koncese je provozování zdravotnického za-
řízení a poskytování zdravotních služeb v tomto zařízení.
Poskytování zdravotních (mixu zdravotních a sociálních)
služeb bude probíhat v areálu nemocnice ve Valašském
Meziříčí, ul. U Nemocnice, které jsou ve vlastnictví Města
Valašské Meziříčí, který bude dodavateli zadavatelem
propachtován. Součástí předmětu je také vybudování
nového pavilonu následné péče s uvažovanou kapaci-
tou 60–120 lůžek do vlastnictví zadavatele.

Více na valasskemezirici.ezak.cz

Krátce

Balkánská země. Nevěří
očkování, plní se špitály

inzerce
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Dostupná špuntová sluchát-
ka s chytrými funkcemi za do-
stupnou cenu? Huawei nabí-
zí skvěloumožnost. Bezdráto-
vá sluchátka s mikrofonem,
konektivitou Bluetooth 5.2
a nabíjecím pouzdrem.
Sluchátka HUAWEI Free-

Buds Pro přináší kromě čisté-
ho zážitku z poslechu hudby
také novou definici aktivní-
ho potlačení hluku (ANC). Hu-
awei představuje inteligentní
hybridní dynamické ANC
schopné rozpoznat lidský
hlas, takto vám pak umožní
uslyšet oznámení vaší zastáv-

ky v dopravním prostředku
MHD, hlášení na letišti nebo
oslovení kolemjdoucím, a to
díky funkci „Voice mode“,
kdy si zvolíte utlumení okol-
ního hluku – kromě lidského
hlasu.
Z několika dalšíchmožnos-

tí můžete též volit například
„Ultra režim“ pro hluboké po-
tlačení okolního hluku a na-
prosto nerušený poslech. Pro-
dyšný design sluchátek Free-
Buds Pro propojuje vzduch
uvnitř ucha s vnějšímprostře-
dím, které jinak bývá sluchát-
kem odděleno, díky tomu ne-

dochází k nepříjemnému pře-
tlaku v uších a sluchátka je
tak pohodlné nosit i celý den.

Samozřejmostí je také výkon-
nýmikrofon s funkcí potlače-
ní šumu větru, takže s Free-
Buds Pro nejen skvěle slyšíte,
ale jste také sami výborně sly-
šet. Nerušený poslech si užije-
te i v případě, že budete mít
telefon nebo jiný přehrávač
v místech s nižším dosahem
signálu, každé sluchátko má
totiž integrované hned dvě
antény s 360° pokrytím.
Sluchátka HUAWEI Free-

Buds Pro zakoupíte v inter-
netovém obchoduMironet za
bezkonkurenčních 2949 ko-
run.

Písničkář Ondřej Ládek, zná-
mý jako Xindl X, vypouští
v pátek novou desku s ná-
zvem Terapie. V rozhovoru
pro Metro mluvil nejen o ne-
tradičním vzniku alba, ale
také o chystaném muzikálu
nebo o velkém listopadovém
koncertu v O2 universum.

Byla pro vás tvorba desky
nějaký způsob terapie?
Album se tak jmenuje i pro-

to, že je na němpísnička Tera-
pie. Ale psaní pro mě bylo do
značné míry terapie, protože
jsem celou desku napsal
v době první vlny covidu, za-
vřený u rodičů na chatě. Bylo
to období, kdy svět, jak jsme
ho znali, na nějakou dobu
končil a člověk nevěděl, co
bude druhý den. Hudba na-
jednou byla jednou z jistot,
že můžu ráno vstát a napsat
novou písničku. Všechny
vznikly během asi tří měsíců.
Rok pak ale ještě trvalo nahrá-
vání. Když jsem ty písně po-
slouchal, tak jsem zjistil, že
jsem se vyzpíval z dost osob-
ních věcí, takže deska je
o dost osobnější než minulé.

Mluvil jste o osobnějších
písních. Dříve jste psal
v první osobě, ale netýka-
lo se to vás…
Ano a teď jsem psal v první

osobě – a bylo to o mně. Jsou
to například písně Demoni-

ka, Lovec perel nebo Tady
a teď.

Písněmají často vážná té-
mata, ale jsou oděny do
pozitivních hudebních
kabátů. To byl záměr?
Je to jako, když někdo vaří

jídlo a snaží se vybalancovat
chutě. V písních je to podob-
né. Myslím, že není dobré na-
psat čistě veselou písničku.
Pokud není veselé téma, udě-
lám takový hudební obal.

Textově pořád držíte úro-
veň hodně vysoko. Inspira-
ce v tomto směru vám
ještě nedošla?
Bál jsem se, že by se tomoh-

lo stát. Chtěl jsem si už dlou-
ho napsat svůj muzikál, tak
jsem se chtěl soustředit na lib-
reto, ale zase přišla inspirace
na nové písničky pro desku.

Zaslechl jsem, že jste za-
mýšlel muzikál o konci
světa. A pak přišel covid…
Chtěl jsem moderně zpra-

covat příběh Archy Noemo-
vy. A když se pak začaly dít
věci okolo covidu, říkal jsem
si, že to bych do scénáře ani
nevymyslel, a pokud ano, tak
by mi to nikdo nevěřil. Měl
jsem pocit, že si zahrávám
s ohněm, tak jsem toho radě-
ji nechal. Takže místo abych
psal ve Španělsku muzikál,
psal jsem v Česku na chatě

novou desku. Na podzim
jsem se pomalu k muzikálu
vracel a nyní už si k tématu
dokážu najít odstup a mám
vymyšlený příběh i s postava-
mi. Ale dialogy ještě nepíši.

Během tvorby až do vydá-
ní desky jste několik písní
už vydal jako singly. To už
je v současnosti běžné,
nebo je šance vydat třeba
jen jeden a zbytek držet
pod pokličkou?
To by mi přišlo škoda dělat

rok a půl na desce, aby z ní
lidé znali jen jednu písničku.
Ale třeba píseň Něco je ve
vzduchu vyšla ještě v době,
kdy jsem nepřemýšlel, že

bude nová deska, takže se
nedá asi považovat za klasic-
ký singl k albu. Má chata,
můj hrad z desky také trochu
vybočuje, protože je to píseň
psaná primárně pro televizní
seriál Osada. Také tady jde
o osobnější záležitost, proto-
že jako dítě jsem hodně času
trávil na chatě, jako hrdinové
seriálu.

Poměrně dlouho jste bě-
hem pandemie pobýval
na Tenerife. Jak jste praco-
val na desce na dálku?
Písně vznikly v Česku, na-

hrál jsem ve studiu jen zpěv
a pomocnou kytaru a odjel
na Tenerife s tím, že po návra-
tu budeme s producentem
Daliborem Cidlinským na
desce pracovat dál. A asi tři
věci jsem dal Janu Steinsdör-
ferovi, aby si zkusil najít jiný
pohled na Xindla. Ale situace
tomu chtěla tak, že už jsme
se nevrátili a místo čtrnácti
dnů na dovolené jsme strávili
na Tenerife osm měsíců. Ne-
chci říkat, že deska vznikla
po telefonu, ale z mé strany
to tak v podstatě bylo. Kluci
mi poslali nějaký nástřel
a pak jsme si dlouze volali, co
by tam šlo změnit nebo udě-
lat jinak. Ale některé písně
zase byly takové, že jsem jim
řekl: Tos trefil na první dob-
rou a už s tím nemusíš nic dě-
lat. Já jsem chtěl najít na té-

hle desce Xindla, aby si člo-
věk už po sluchu řekl, ano, to
je Xindl X. Chtěl jsem do
popu dostat trochu folku
a country. OdHonzy jsouNeo-
ny, Nenávist zdarma a Sing
Sing v trochu modernějším
zvukovém pohledu. Chtěli
jsme tedy najít Xindla, ale
zase úplně nestagnovat.

Na co se můžou lidé těšit
25. listopadu na velkém vy-
stoupení v O2 universum?
Chtěl jsem ten koncert udě-

lat jako audiovizuální záži-
tek. Ondřej Pfeiffer, který
nám dělá všechny animova-
né klipy, připravuje ke každé
písni projekce a budou samo-
zřejmě i hosté. Přijdou si
s námi zazpívat Pokáč, Tere-
za Mašková, Mirka Miškecho-
vá a Pavel Čadek. Já se ale
hlavně těším, že tam budeme
mít i šedesátičlenný sbor. Při-
pravili jsme speciální aranže
některých písniček.

Začal nový ročník Star-
Dance, kde jste předloni
tančil. Sledujete přenosy?
Ano, mám tam několik ka-

marádů, takže přeji všem.
StarDance je sice soutěž, ale
spíš se těším, co tam všichni
předvedou. Nejde až tak o to,
kdo vyhraje. Navíc Natálie
Otáhalová nám hraje v klipu
k Lovci perel, který vypustí-
me současně s deskou. PUR

Dnes již v podstatě standard-
ně využívanou volbou jsou
SSD disky založené na Flash
NAND pamětích – neobsahu-
jí tedy žádné rotující části,
díky čemuž pracují naprosto
bez hluku. Zpravidla mívají
o něco nižší kapacitu než kla-
sické plotnové disky, zato
jsou ale až 10x rychlejší.
Disk Kingston NV1 na roz-

díl od klasických pevných dis-

ků tedy neobsahuje žádné po-
hyblivé části a díky tomu na-
bízí nejen mnohonásobně
vyšší rychlost a odolnost, ale
i nižší spotřebu a právě na-
prosto tichý chod. Tento roz-
díl se projeví při každoden-
ním použití, ať už se to týká
startování operačního systé-
mu, surfování po internetu,
úpravy fotek a videa, nebo
hraní her.

Prostor pro nepřeberné
množství dat skýtá v disku
Kingston NV1 úložná kapaci-
ta 1 TB. Ukládejte vše, co po-
třebujete bez obav o zbývají-
cí místo. Na disk uložíte vše
potřebné od dokumentů,
hudby, fotek a videí přes ka-
merové záznamy až po „nena-
žrané“ hry s instalačními sou-
bory o velikosti desítek giga-
bajtů.

Velkorysý úložný prostor
mimo jiné ocení i tvůrci videí
a zapálení fotografové. Disk
vás přímo vybízí k archivaci
a zamezí zbytečnému mazá-
ní či přesouvání souborů.
SSD disk Kingston NV1 s ka-
pacitou 1 TB a rychlostí čtení
a zápisu 2100/1700 Mb/s za-
koupíte v internetovém ob-
chodu Mironet za 2366 ko-
run.

Kvalitní sluchátka 2x MIRONET

Řešení od Kingstonu

Xindl X: Těším se na 60členný sbor

Xindl X MICHAL SKOŘEPA

Revoluce. V potlačení hluku

SSD disk. To je synonymum rychlosti
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Napište svou bublinu

„Tady máš
ten granát.“

VÁCLAV HOHOMAS
Facebook

Přeházejte písmena
a vyjdou vám slova.
Ta doplňte do
prázdného řádku
pod písmeny.

Počasí

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.15 Na krok od nebe III
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Dobrodružství kriminalis-

tiky (20/26)
21.05 Labyrint III (7/7)
22.05 Hercule Poirot
23.00 Komici na jedničku
23.55 AZ-kvíz
00.20 Máte slovo sM. Jílkovou
01.20 Na stopě
01.45 Banánové rybičky
02.15 Dobré ráno
04.45 Kluci v akci
05.15 Černé ovce

15.55 Televizní klub neslyšících
16.25 Šílený svět studené války
17.15 Ano, Masaryk (1/3)
18.20 JiříGruša,neklidnýEvropan
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Modrá krev
21.00 Krajinou domova III (8/13)
21.30 Manu aMatěj na cestě

po jižní Itálii (3/10)
22.00 Industrie (8/12)
22.30 Velká vlastenecká válka
23.25 Letecké katastrofy
00.10 Desatero hříchů II (4/6)
00.55 Cosa Nostra (2/2)
01.50 Utišení bouře
02.10 Křesťanský magazín

15.55 KriminálkaMiami II (15)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Na lovu
18.20 Ulice (4138)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 MasterChef Česko V
21.45 Love Island (34)
22.50 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(22)

23.45 KriminálkaMiami II (14)
00.40 KriminálkaMiami II (15)
01.30 Odložené případy VI (2)
02.15 Námořní vyšetřovací

služba: NewOrleans V
(22)

03.10 Na lovu

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (10)

Vyhoďme ho z kola ven. Seriál
(ČR, 2021)

21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Komisař Rex VIII (7)

Vitaminy na smrt. Krimiseriál
(N/Rak., 2003)

03.00 Jake a Tlusťoch III (18)
Já sama. Krimiseriál (USA,
1987-1992)

04.00 Policie Hamburk VIII (23)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.30 KOŤÁK KUCHTÍK
17.35 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.30 NAKEDWARM-UP
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Teplotní rekordy: -5,7 °C (1887) 20,6 °C (2006) Bio:

DNES ZÍTRA PÁTEK SOBOTA

10/14 °C 10/14 °C 10/14 °C 11/15 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Vladimír Cekota
Vznik vlasti,
kterou celý
život miluji.

MRKEV

Řešení sudoku

KOMUNIKACE
V RENNES
Vracím se z parku do kilometr vzdáleného domova. Je říjen,
na obloze visí šedý poklop a ulice jsou vylidněné, až na mla-
dou černošku sedící na lavičce s mobilem v ruce. Ve chvíli,
kdy ji míjím, na mě promluví a zvedne se z místa. Chce,
abych ji vyfotil na sousedním parkovišti. Jen co na ni namí-
řím displej a zmáčknu spoušť, začne dělat manekýnské pózy
a žádá, ať ji fotím dál. Stál bych tammožná ještě dnes, kdyby
se mi mobil nerozezvonil v ruce a na displeji se neobjevilo
Didi. „Máte hovor,“ říkám. „Co?“ ptá se dívka roztrpčeně.

„Volá vám Didi,“ upřesňu-
ji, předávám jí mobil a od-
cházím.
Ujdu pár set metrů a zasta-
ví mě stařík se psem na vo-
dítku. „Mám psa!“ hlásí
pyšně. Nevím, co na to
říct, a tak se ptám, kolik je
mu let. „Jedenáct,“ odpoví

a dál něco drmolí. Z jeho řeči jasně zachytím poslední větu:
„Nedá se nic dělat!“ Popojdu o pět kroků a proti mně se vynoří
třicetiletý Arab, provrtá mě pohledem a praví: „Bonjour!“
Vypadá to, že mi chce ještě něco říct, já ale spěchám pryč.
Kousek před domem se srazím s blonďatým capartem, jenž mi
začne cosi vyprávět. Moc jeho brebentění nerozumím. Když se
zpoza rohu vynoří otec s koloběžkou přes rameno a vesele mě
pozdraví, dávám oběma vale a kráčím ke svému domu, nehle-
dě napravo ani nalevo. Potkal jsem cestou pět lidí a každý mě
oslovil. Ve velkémměstě, jakým je Rennes, se mi to nestává
denně. Doma se jdu na sebe podívat do zrcadla. Nic se nezměni-
lo. Vypadám pořád stejně důvěryhodně. www.martindanes.com

Zdeněk Řezníček
Den placeného

volna
a odpočinek.

Jaroslava Pitařová
Budu v práci, takže
výdělek o 100
procent vyšší.

Co všechno pro vás znamená 28. říjen?

Anketa

Nač jsou roušky?
Reaguji na kritiku čtená-
řů, kteří poukazují na ne-
dodržování povinnosti no-
šení roušek. Při jiném
úhlu pohledu je třeba říci,
že pánbůh nestvořil člově-
ka Adama s kusem hadru
přes obličej, a dlouhodobé
nošení roušek je proti pří-
rodě. Nikdy se zřejmě ne-
dovíme, kolik lidí zemře-
lo proto, že nosili roušky
a dlouhodobě tak nedosta-
tečně provětrávali svůj de-
chový aparát. A zabil je
také strach. Jestliže kriti-
zujeme nenošení jedněch,
pak bychom měli kritizo-
vat také ty, kteří onemoc-
něli v důsledku kouření,
nezdravého stravování,
zaviněné obezity přejídá-
ním, nedostatku pohybu,
a nemoc roznášejí dál.

MILOSLAV POKORNÝ, PRAHA 5

K prezidentovi
Krátká světlá chvilka ve
vědomí nemocného nemů-
že rozhodovat o tom,
o čem musí rozhodnout
hlubší odborné poznání.

JIŘÍ VLACH

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Pozorný šotouš@prague_station vyblejsknul bus, který se něžně
kolébá s návštěvníky zoologické zahrady v Troji. Děkujeme!
#zoopraha #troja #praga #praha #cityofprague #czechrepublic
#sor #sorbus #sornb18 #autobus #busdriver #autumn
#praguepublictransport #dpp #pid #busdriverlife #bus

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

MARTIN
DANEŠ
BRETAŇSKÝ SAVEC

Citát

Ujdu pár set
metrů a zastaví mě
stařík se psem
na vodítku.
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Jít za lepším, nebo
mít své jisté? Dile-
me víc než hamle-
tovské. Jistota je
to, čemu dávají
Češi přednost. Mě-
nit místo není je-
jich priorita.

Na rozdíl od západních trhů,
kde firmy bojují s rostoucí
fluktuací zaměstnanců, je
v České republice zatím patr-
ný opačný trend, pracovníci
zde upřednostňují jistotu za-
městnání před změnou.
Kromě lehkého výkyvu le-

tos na jaře lidé o změně práce
spíše uvažují, než ji realizují.
Zaměstnavatelé se navíc sna-
ží fluktuaci svých pracovníků
předcházet a jejich potřeby
zjišťují v pravidelných prů-
zkumech. Stále častěji z nich
vyplývá, že pro zaměstnance
je čím dál důležitější lidský

přístup, porozumění a oceně-
ní ze strany zaměstnavatele.

Amerika není náš vzor
Dle průzkumu společnosti

McKinsey & Company opusti-
lo od dubna letošního roku
svou práci více než 15 milio-
nů amerických zaměstnan-
ců. Téměř dvě třetiny americ-
kých firem očekávají, že po-
čet pracovníků, kteří chtějí
změnit zaměstnání, v násle-
dujících měsících poroste.
V České republice je touha

po změně zaměstnání menší.
Svědčí o tom jak klesající
fluktuace v některých obo-
rech, tak i zjištění průzkumu
Grafton Recruitment. Lidé
o změně často jen uvažují.
Asi nejmenší chuť ke změně
je v oboru IT, kde by pouze de-
setina zaměstnanců využila
zajímavé nabídky, pokud by
přišla. Trochu více se po nové
práci příležitostně poohlíží
pracovníci z obchodu a mar-
ketingu (22 procent) či z pod-
nikových služeb (30 procent),
nejvíce pak z výroby, kde si

práci aktivně hledá čtvrtina
zaměstnanců a dalších 37 pro-
cent by využilo dobrou nabíd-
ku, pokud by se jim naskytla.

Postižení se vraceli, ale
jen částečně
„Výkyv v jinak docela níz-

ké fluktuaci nastal v Česku le-
tos na jaře po ukončení lock-
downu, kdy se zaměstnanci
ze sektorů zasažených re-
strikcemi začali postupně vra-
cet ke svému původnímu za-
městnání. Zaznamenali jsme
to zejména v oboru zákaznic-
kých služeb (například call
centra, centra služeb pro zá-
kazníky v e-shopech, péče
o zákazníka a podobně), kam
se v době zavřené země uchý-
lilo dost pracovníků z hotelů
a cestovního ruchu,“ říká Jo-
nathan Appleton, ředitel aso-
ciace ABSL, která sdružuje po-
skytovatele podnikových, zá-
kaznických a IT služeb.
Jeho slova potvrzuje i Jan

Nedělník, generální ředitel
společnosti Comdata. Ta je
jedním z největších poskyto-

vatelů zákaznických služeb
v Česku. „Do zákaznických
služeb přišlo v době lockdow-
nu hodně lidí z jiných oborů,
kteří o svou práci vlivem covi-
du přišli. Následně se do své-
ho původního zaměstnání
vrátili a fluktuace se tak leh-
ce zvýšila, nicméně šlo spíše
o dočasný výkyv. Fluktuace je
nyní opět stabilizovaná, a na-
opak dokoncemeziročně niž-
ší než před vypuknutím pan-
demie,“ říká Nedělník.
Celkově se v oboru podni-

kových služeb drží míra fluk-
tuace na předcovidových tři-
nácti procentech, což je z po-
hledu celého trhu podprů-
měrná hodnota. Některé fir-
my z oboru se mohou chlubit
nižším údajem, výjimkou
není, zejména v případě IT
center, pětiprocentní podíl
lidí měnících místo.
V rámci průzkumů spokoje-

nosti a potřeb zaměstnanců
rezonuje ještě jeden důležitý
trend – možnost práce z do-
mova. Lidé si v době pande-
mii na tentomodel zvykli, ne-

chtějí se ho vzdávat. Potvrzu-
je to i průzkum společnosti
Ernst & Young, o možnost
práce z domova má zájem
9 z 10 kancelářských zaměst-
nanců. V průměru by takto
chtěli pracovat dva až tři dny
v týdnu. Více než polovina do-
tazovaných celého světa by
zvážila odchod z práce, po-
kud by jim po pandemii neby-
la poskytnuta určitá forma
flexibility. PAVEL HRABICA

Muzeum?
Ani náhodou
Historické člunkové listové
stavy z 30. let 20. století pa-
tří rodinné firmě Tkalcov-
na Kubák ze Strmilova na
Jindřichohradecku. Podnik
s tradicí od roku 1870 vyrá-
bí na strojích deky, přeho-
zy, ubrusy či ponča z vlny,
bavlny a lnu. Loni zvládla
firma pět kilometrů dek
a bavlněných ubrusových
látek. Používají se jen pří-
rodní materiály.

Více na www.jobdnes.cz/detail/LQ1O2E
Středočeský kraj

Vedoucí oddělení zahraniční spolupráce a

protokolu VŠ právo, mezinárodní vztahy, politické
vědy nebo veřejná správa, min. 3 roky praxe v obl.
diplomatického protokolu, min. rok praxe ve vedení
týmu, znalost AJ-úroveň C1. Tel.: 257280408, Email:
murlova@kr-s.cz

Technika, elektrotechnika

Více na www.jobdnes.cz

Technik automatické třídící technologie

ELEKTROMECHANIK (30-36.000 Kč)

JUNIOR ELEKTROMECHANIK - 60000 NÁSTUPNÍ BONUS

ELECTRONICS MANAGER (90. - 120.000 CZK)

PROJEKTANT ELEKTRICKÝCH STROJŮ

Stavebnictví, projekce, architektura

Více na www.jobdnes.cz

Geodet Senior

Stavební technik s pracovištěm v Brně

Technik stavebních investic pro Břeclavsko

Vedoucí stavební technik s pracovištěm v Brně nebo v Jihlavě

ROZPOČTÁŘ

Tvůrčí práce, kultura, umění

Více na www.jobdnes.cz

člen sboru ND - 1. tenor

Pracovník techniky scény (kulisák)

Tanečník baletu- člen sboru

Tutti hráč do skupiny 1. houslí

1. housle - 2. zástupce koncertního mistra

Přemýšlení o změně

25
Přibližně čtvrtina českých
zaměstnanců se letos na jaře
poohlížela po jiném zaměst-
navateli. To ale podle průzku-
mu agentury Randstadt ne-
znamená, že všichni tito lidé
nakonec profesi nebo firmu
skutečně změnili. Před covi-
dem se fluktuace pohybovala
celostátně kolem dvaceti
procent.

Nejvěrnějšími zaměstnanci jsou
ajťáci. Mají hodně rádi své jisté

Majitel Filip Kubák teď rozší-
ří záběr o vlněnou izolaci.
Začal ji vyrábět z vlny ovcí,
které ji nemají tak dobrou,
aby se z ní daly dělat přikrýv-
ky či jiný textil. Sám si s ní
zatepluje dům. V dílně je de-
set tkalcovských stavů. Nej-
starší, přes sto let starý
stroj, je saské pásové snova-
dlo. Staré stroje mají proto,
že umějí tkát způsobem,
jaký moderní stavy nezvlád-
nou. Loni vyhrála firma v ka-
tegorii Výrobce roku při
15. ročníku cen Czech Grand
Design. ČTK

Krátce

Výdělek nestačí
Po zaplacení všech ne-
zbytných výdajů se pěti-
ně Čechů nedostává na
konci měsíce peněz. Nej-
častěji chybí peníze že-
nám a lidem do 35 let
s nižším vzděláním a pří-
jmem do čtyřiceti tisíc
korun, ale také Čechům
žijícím ve městech od
dvaceti do devadesáti de-
víti tisíc obyvatel. MET

inzerce



Českobudějovická Budvar
aréna je nejdéle kontinuálně
fungujícím zimním stadio-
nem v Česku. Otevřena byla
27. října 1946 jako teprve tře-
tí zimní stadion s umělou le-
dovou plochou v zemi, a to
po Praze a Bratislavě. V roce
1967 pak stadion dostal za-
střešení a o 12 let později
i druhou ledovou plochu.
V současnosti je hala, která je
majetkem města, domov-
ským stánkem hokejistů
HC Motor České Budějovice.

Kromě toho slouží i pro veřej-
né bruslení, krasobruslení,
provozování míčových spor-

tů, bruslení in-line a také pro
kulturní akce, například kon-
certy.
Aréna, která má kapacitu

6421 diváků, v minulosti hos-
tila i významné mezinárodní
sportovní akce, například
mistrovství světa ve volejbale
mužů v roce 1966 a mistrov-
ství světa hokejistů do 18 let
v roce 2005. V letech 2000 až
2002 prošel multifunkční
zimní stadion kompletní re-
konstrukcí, náklady dosáhly
273 milionů. ČTK

Do startu olympij-
ských her zbývá
sto dní.

Drtivá většina sportovců, kte-
ří mohou pomýšlet na účast
na únorových zimních olym-
pijských hrách v Pekingu, je
naočkovaná proti koronavi-
ru. Od svazů to zjistil šéf vý-
pravy Martin Doktor. Vakcí-
na proti covidu je pro účastní-
ky prakticky nezbytná, jinak
by museli do třítýdenní ka-
rantény.

Výjimku budoumít jen jed-
notlivci, kteří se nemohou na-
očkovat ze zdravotních důvo-
dů. O nikom takovém v čes-
kých barvách zatím Doktor
neví. „Mám hlasy ze sportov-
ních svazů, a co jsem větši-
nou dostal, bylo, že všichni
jsou naočkovaní. Dohromady
těch nenaočkovaných s vý-
jimkou hokejistů budou jed-

notky. U hokejistů je hodně
široký longlist, tam byla pro-
očkovanost na úrovni 90 pro-
cent. To je takový můj od-
had,“ řekl včera sportovní ře-
ditel Českého olympijského
výboru. U zatím nenaočkova-
ných sportovců Doktor na zá-
kladě informací svazů před-
pokládá, že se ještě naočko-
vat nechají.
Sportovci musejí mít plné

očkování minimálně dva týd-
ny před odletem. Pro účastní-
ky nevidí jinou cestu. Třítý-
denní izolace před vrchol-

ným závodem je pro sportov-
ce nemyslitelná. A získat vý-
jimku ze zdravotních důvodů
vůbec nebude snadné. „Mu-
sel by o tom rozhodnout spe-
ciální panel, který bude vy-
tvořen a bude posuzovat kaž-
dou žádost zvlášť. Pouze v pří-
padě vážných zdravotních
komplikací by tato komise
rozhodla, že to lze a že ten
člověk nemusí do karanté-
ny,“ poukázal Doktor na pra-
vidla, která upřesnila v pon-
dělí vydaná první verze ma-
nuálu s opatřeními proti ko-
ronaviru.
Pro letní olympijské hry

v Tokiu očkování nebylo po-
vinné a nebyla očkovaná
i část české výpravy. Tehdy se
ale vakcíny dostaly k olym-
pionikům až těsně před hra-
mi, kdy vrcholila příprava.
„Teď je ta situace jiná. V tu-
hle chvíli každý může být na-
očkovaný. Proto to může být
jakousi podmínkou účasti,“
doplnil Martin Doktor. ČTK

inzerce

Jak si zpříjemnit Vánoce

Jen za
29Kč

Právě
v prodeji!

Jen

P áPrá
vv p

NOVÝSPECIÁL
časopisu tina

plný tipů a rad

Martin Doktor MAFRA

Fandové Motoru MAFRA

Další do party
Italský tenista Matteo Ber-
rettini se jako šestý hráč
kvalifikoval na letošní
Turnaj mistrů. Účast si za-
jistil postupem do druhé-
ho kola turnaje ve Vídni.

Zahříval lavičku
Basketbalisté New Orle-
ans se na čtvrtý pokus do-
čkali prvního vítězství
v novém ročníku NBA. To-
máš Satoranský zůstal po-

druhé za sebou pouze
mezi náhradníky a na
hřiště se nepodíval.

Kartička za milion
Podepsaná nováčkovská
kartička Sereny William-
sové z roku 2003 se stala
nejdražší prodanou žen-
skou sběratelskou kartou
v historii. Anonymní zá-
jemce za ni minulý týden
v aukci zaplatil 44 280 do-
larů, tedy zhruba 982 000
korun. ČTK

Poklona božskému Diegovi
Fotbalisté Barcelony a Boca Juniors sehrají v prosinci přá-
telský zápas na počest zesnulé legendy Diega Maradony.
Oznámili to zástupci španělského a argentinského klu-
bu, jejichž dresy slavný Argentinec během kariéry mimo
jiné oblékal. Duelem, který bude hostit Saúdská Arábie,
chtějí připomenout první výročí jeho úmrtí. ČTK

Hala. Funguje 75 letKrátce

Očkování berou
sportovci vážně
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